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Samlet oversigt  

 

1) Midlertidige aflastningsophold  

2) Ensomme ældre 

3) Plejecentre; Livshistorier og aktiviteter 

4) Brugercafé Lützensvej 

5) Sammen om det nære sundhedsvæsen 

6) Tryg samt borger- og pårørendenær udskrivelse 

7) Plejecentre, diætist og ergoterapeut 

8) Social- og Omsorgskoordinator med fokus på demens 

9) Ekstra bemanding nat i Sygeplejen 

10) Ekstra bemanding nat på Plejecentre, herunder ledsagelse 

11) Demenskonsulent 

12) Fasttilknyttede læger på plejecentre 

 

2.400.000 

300.000 

6.000.000 

50.000 

1.100.000 

1.500.000 

1.250.000 

550.000 

900.000 

900.000 

550.000 

312.000 

I alt  15.812.000 

 

Overordnet evaluering: 

Generelt set, oplever virksomhedslederne, at den besluttede anvendelse af Værdigheds-
midlerne i 2020 giver god mening og effekt for såvel borgerne som medarbejderne. 

 
Indledningsvis skal dog bemærkes, at denne evaluering dels foretages efter kun ½-år, dels 
at situationen i 1. halvår 2020 har været meget atypisk på grund af Covid-19. Det betyder, 

at langt de fleste indsatser, i lighed med alt andet i samfundet, har skulle tilpasses den nye 
virkelighed for såvel borgere som medarbejdere. 

 
Nedenfor fremgår dels de besluttede formål (sort skrift) og dernæst Virksomhedsledernes 

evalueringer (lilla skrift). 
 

1) Midlertidige aflastningsophold (2,4 mio. kr.)  

Målet er, at borgere ikke belastes økonomisk, hvis de får tilbud om ophold i en midlertidig 

bolig eller et aflastningsophold på et plejecenter – dette eksempelvis ved udskrivelse fra 
sygehuset.  
 

I nogle situationer har det været oplevelsen, at borgere - der vurderes at kunne få 
helbredsmæssigt udbytte af et ophold i en midlertidig bolig eller aflastningsophold på et 

plejecenter - takker nej til opholdet fordi de skal betale for døgnkost og vask af linned. Modsat 
er disse ydelser gratis ved indlæggelse på sygehuset.  

 
For at flytte borgernes fokus fra denne udgift, anvendes Værdighedsmidler i 2019 - som 
forsøgsordning – hvorefter døgnkost og vask af linned ved midlertidige ophold gratis for 

borgeren. Forsøgsordningen ønskes gjort permanent. 
 

Slagelse Kommune har pt. 35 midlertidige boliger og 2 aflastningsboliger. Gratis døgnkost og 
vask af linned vil koste 1,8 mio. kr. i 2020. Såfremt antal midlertidige aflastningspladser i 

forbindelse med budget 2020 øges til 48, vil der være behov for i alt 2,4 mio. kr. til dette 
formål. 
 

Evaluering: 
Værdighedsmidlerne er anvendt til det vedtagne formål.  
 
Det anbefales, at der fra 2021 og frem bevilges permanent budget til dette formål. 
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2) Ensomme ældre (0,3 mio. kr.)                                                                                           

Der har siden 2016 været afsat Værdighedsmidlerne til en ansøgningspulje, hvor formålet 
primært er tiltænkt aktiviteter drevet af lokalråd og landsbyråd beliggende i Slagelse 

Kommune, men øvrige frivillige foreninger i kommunen kan også komme i betragtning.  
 

Målgruppen for indsatsen/aktiviteterne er ældre borgere i Slagelse Kommune, der er 
ensomme, eller i risiko for at blive det. Aktiviteterne skal sigte på, at modvirke og forebygge 

ensomhed, blandt ældre borgere i lokalområderne i Slagelse Kommune. Der gives ikke støtte 
til drift, så som lønmidler, løbende foreningsdrift, administration og huslejetilskud.  
 

Evaluering: 
Værdighedsmidlerne til dette formål er udmøntet jf. beslutning af Forebyggelse- og 

Seniorudvalget.  
 

Der henvises i øvrigt til beslutning: 
 
”Beslutning i Forebyggelses- og Seniorudvalget den 14. januar 2020: 

Fraværende:  Anders Nielsen (A) 

At 1: Udvalget tager høringssvaret til efterretning. 

  
At 2: Ann Sibbern (O), Helle Jacobsen (V), Jørn-Ole Didriksen (V) foreslår, at Ældrerådets 

høringssvar følges i forhold til anvendelse af Værdighedsmidlerne i 2020 både i forhold til 
indsatser og beløb - og at puljen til ensomme ældre udgår fra 2021, idet der er tale om 
samme målgruppe som §18 midler. Der opfordres til at bruge §18 puljen i stedet. 

  
Ali Yavuz (A) og Unnie Oldenburg (A) stemmer for ovenstående forslag med bemærkning 

om, at det er vigtigt med det brede samarbejde og går derfor med til (V) og (O)s forslag, 
men så gerne, at man fastholdt puljen til de ensomme ældre, da de frivillige, som søger 

denne pulje gør et stort stykke arbejde for få midler”. 
 
 

3) Livshistorier og ekstra aktiviteter på plejecentre (6 mio. kr.) 

Siden 2016 har der været arbejdet med Værdighed for alle beboerne på plejecentrene. Målet 
har været, at alle skal opleve en øget livskvalitet og selvbestemmelse i hverdagen. Dette er 

sket via flere ”varme hænder” i hverdagen og fælles aktiviteter i det enkelte hus/på den 
enkelte afdeling.  
 

Beboerne tilbydes større valgfrihed og dermed fleksibilitet i hverdagen ud fra den enkeltes 
ønsker og behov, hvorved de har direkte indflydelse på egen hverdag. Beboerne motiveres til 

deltagelse i det sociale liv og samvær, nærvær, højtlæsning, ”holde i hånd” osv.  Der er 
arbejdet målrettet med den enkelte beboeres ”livshistorie”. Måltiderne har fået nyt socialt 

indhold mm. Beboernes ønsker og behov, er hele tiden i centrum og dermed udgangspunktet 
for planlægningen af dagen.  
 

I Værdighedsprocessen har der været fokus på at skabe en kulturændring hos medarbejderne 
– for at skabe en ligeværdig dialog med beboerne og en øget opmærksomhed på, at 

medarbejderne er i beboernes hjem.   
 

Vi ser nu gode resultater af de seneste års arbejde – oplevelsen er, at endnu flere af beboernes 
ønsker tilgodeses. Samtidig opleves medarbejdere, der ser Værdighedspolitikken som 
omdrejningspunktet for deres arbejde, og de proaktive i forhold til nye tiltag. 

 
Denne indsats ønskes fortsat og udviklet fremover.  
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Evaluering: 

 Klynge Smedegade, Kirke Stillinge og Bjergbyparken:  
Vi har løbende tilpasset tilbud om aktivitet og samvær ud fra Sundhedsstyrelsens 

gældende retningslinjer. Fx har vi fortsat haft fokus på indflytningssamtaler og 
livshistorier, hvor samtalerne har været afholdt i besøgstelte, over face-time eller andre 

elektroniske medier.  
  

Der har i 2020 været særlig fokus på borgere med demens, hvor vi har optimeret 
indsatsen i forhold til neuro-pædagogiske handleplaner og sansestimulering, hvilket har 

haft stor betydning for borgernes livskvalitet, når de ikke har haft mulighed for at få besøg 
af pårørende. 
  

Der har været fokus på, at medarbejderne har haft mulighed for en til en aktiviteter, 
herunder gåture, rickshawture, kreative aktiviteter med maling, krydsord osv. 

  
Overordnet set er midlerne blevet brugt til det de er bevilget til, dog med ændringer 

tilpasset Covid-19 situationen, som jo blandt andet har stillet andre krav til nærhed og 
tilstedeværelse med borgerne, som ikke har kunne modtage besøg af pårørende i flere 
måneder. 

  
 Blomstergården har ansat en musiker, der kommer 2 gange ugentlig og spiller harmonika. 

Dette har vi haft tilpasset under Covid-19, så det er foregået udendørs på behørig afstand. 
Vi har løbende tilpasset tilbud om aktivitet og samvær ud fra Sundhedsstyrelsens 

gældende retningslinjer. Fx har vi fortsat haft fokus på indflytningssamtaler og 
livshistorier, hvor samtalerne har været afholdt i besøgstelte, over face-time eller andre 
elektroniske medier.  

Vi har i 2020 haft særlig fokus på borgere med demens, hvor vi har optimeret indsatsen i 
forhold til neuro-pædagogiske handleplaner og sansestimulering, hvilket har haft stor 

betydning for borgernes livskvalitet, når de ikke har haft mulighed for at få besøg af 
pårørende. 

 
Vi har ansat en aktivitetsmedarbejder, der har fokus på en til en aktiviteter, herunder 
gåture, rickshawture, kreative aktiviteter med maling, krydsord osv. 

 
 Klyngen Skovvang, Møllebakken og Hjemmet ved Noret:  

Vi har løbende tilpasset tilbud om aktivitet og samvær ud fra Sundhedsstyrelsens 
gældende retningslinjer. Fx har vi fortsat haft fokus på indflytningssamtaler og 

livshistorier, hvor samtalerne har været afholdt telefonisk eller via andre elektroniske 
medier. 
 

Der planlægges, i det omfang det er muligt, hjemmebesøg hos nye beboere, inden 
indflytning. 

 
Der er som tidligere år, fortsat fokus på livshistorier. Livshistorien bruges aktivt i relations 

arbejdet og kendskabet til det levede liv, vaner og rutiner skaber genkendelighed og giver 
tryghed hos den enkelte beboer.  

 
Der har i 2020 været særligt fokus på borgere med demens, hvor vi har optimeret 
indsatsen i forhold til neuro-pædagogiske handleplaner og sansestimulering, hvilket har 

haft stor betydning for borgernes livskvalitet, når de ikke har haft mulighed for at få besøg 
af pårørende.  

 
Ligeledes sættes der yderligere fokus på demens hos borgere på de somatiske afdelinger. 

Dette for at sikre, at disse borgere får så optimale rammer i deres hverdag, som det er 
muligt, når de ikke har et tilbud på en skærmet afdeling.  
 

Der er ansat en musiker på Skovvang, der kommer og spiller 1 gang ugentligt. 
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Der har været fokus på, at medarbejderne har haft mulighed for en til en aktiviteter, 
herunder gåture, kreative aktiviteter med maling, krydsord osv. 

Der påtænkes, i det omfang det er muligt, ture ud af huset og andre aktiviteter, hvor der 
kan prioriteres følge af flere medarbejdere, så dem svageste borgere også får mulighed 
for at deltage.  

 
Overordnet set er midlerne blevet brugt til det de er bevilget til, dog med ændringer 

tilpasset Covid-19 situationen, som jo blandt andet har stillet andre krav til nærhed og 
tilstedeværelse med borgerne, som ikke har kunne modtage besøg af pårørende i flere 

måneder. 
 

 Klyngen Lützensvej, Quistgården og Solbakken har primært brugt værdighedsmidlerne til 

aktivitetsmedarbejdere. Disse medarbejdere har blandt andet været brugt til at assistere 

omkring at følge borgere til læge, sygehuset og andre undersøgelser. De har også været 
brugt til at arrangere faste aktiviteter såsom fællessang udendørs da Corona var værst, 
og til at lave ture ud af plejecentret såsom gåture, busture og ture i det hele taget. Vi har 

haft en øget indsats omkring at arbejde med indflytningssamtaler, livshistorier og 
pårørendesamarbejde.  
 

 Antvorskov anvender værdighedsmidlerne på aktivitetsmedarbejdere. Det betyder, at der 
kan tilbydes en bred vifte af aktiviteter. Aktiviteterne tilpasses beboernes funktionsniveau 

og planlægges i mindre grupper, i større grupper og individuelt. Forstander oplyse, at 
værdighedsmidlerne skaber meningsfulde fællesskaber og øget livskvalitet.  

 
Det anbefales, at Værdighedsmidler til dette formål gøres til et permanent budget fra 2021 

og frem. 
  

 

4) Brugercafeen Lützensvej (0,05 mio. kr.)                                                                                         

Brugercaféen Lützensvej har lokaler på Plejecentret Lützensvej og drives af frivillige. Det er 

vurderingen, at tilbuddet skaber værdi for brugerne blandt andet ved at forebygge ensomhed, 
som er et fokusområde i Værdighedspolitikken. 

 
Tidligere har caféen finansieret driften gennem indtægter fra salg af mad. I enkelte situationer 

har kommunen bevilget økonomisk tilskud til specifik udskiftning af køkkenting, apparatur 
mm. I 2019 og 2020 har Brugercafeen modtaget 50.000 kr. årligt via Værdighedsmidler. 
 

I 2018 havde Brugercafeen udgifter til en nye opvaskemaskine, den blev betalt af 
plejecentrets driftsbudget, idet der ikke var afsat budget til Brugercafeen. I 2019 og 2020 har 

Brugercafeen modtaget 50.000 kr. årligt. Der har i 2019 og 2020 indtil nu ikke været afholdt 
udgifter. Det betyder, at Brugercafeen pt. har en ”opsparing” på 100.000 kr. til fremtidig 
udskiftning af diverse køkkenudstyr.  

 
Det anbefales, at der fra 2021 og frem fortsat afsættes de 50.000 kr. til Brugercafeen. 

Brugercafeen modvirker ensomhed hos de ældre der benytter den og sikrer at de får sund 
kost. Der er omkring 50 daglige brugere i gennemsnit. Udskiftning af inventar i køkkenet er 

ofte en stor udskrivning, da det skal håndtere så mange portioner og det kræver inventar som 
i et industrikøkken. 

 

 
5) Sammen om det nære sundhedsvæsen (1,1 mio. kr.)                                                                              

Målet er, at sikre tryghed, sikkerhed og værdighed for borgerne. Derudover arbejdes på, at 

forebygge unødvendige indlæggelser samt genindlæggelser. Overordnet set arbejdes på, at 
skabe forståelse og sammenhængende borgerforløb i samspillet mellem kommune, sygehus, 
praktiserende læger og internt i Center for Sundhed og Ældre. 
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Til understøttelse og udvikling af de beskrevne indsatser, er ansat 2 sundhedsfaglige 
udviklingskoodinatorer. Det er ønskeligt, at kunne etablere disse stillinger som faste, sådan 

at de iværksatte indsatser kan videreføres og udvikles.  
 
Evaluering: 

Der er igangsat en række udviklingstiltag tværsektorielt, med det mål, at øge kvalitet og 
sammenhæng i borgerforløb. Eksempelvis kan nævnes: 

 Det nære sundhedsvæsen … Projekt om det tværsektorielle samarbejde, Sorø og Slagelse 
deltager … Læring af Corona-samarbejdet 

 Pilotprojekt med Almen praksis, kommune og hospital – samarbejdsprojekt med Region 
Sjælland og Region Hovedstaden. Formålet er, at afprøve ny multisygdomsmodel mhp 
styrkelse af forebyggelse. 

 Tværsektorielle Tavlemøder … en operationel del af det tværsektorielle samarbejde … 
Forum hvor nogle af de praksisnære udfordringer italesættes og forbedres – fundamentet 

er Sundhedsaftalen. Deltagere er sygehus samt Sorø og Slagelse Kommune  
 Mobilt Sundhedsambulatorium … Bus med sygeplejersker og fysioterapeuter, varetager 

sundhedsscreening af borgere i risikogruppen samt diagnostisk ambulatorium. 
 Delestillinger kommune/region …  skabe sammenhængende kvalificerede borgerforløb. 

 Emner er bl.a.: Digital kommunikation mellem sektorerne, FMK og genindlæggelser. 
 
Det anbefales, at der fra 2021 og frem bevilges permanent budget til dette formål, sådan at 

de pågældende medarbejdere kan fastansættes og udviklingstiltagene videreføres. 
 

 
6) Tryg og borgernær udskrivelse (1,5 mio. kr.) 

Målet er, at borgeren oplever tryghed og nærhed i forbindelse med sektorovergangen fra 
sygehuset til egen bolig, eller i nogle situationer midlertidigt ophold. Ønsket er, at den samme 

medarbejder koordinerer og visiterer den hjælp borgeren har behov for i forbindelse med 
udskrivelse fra sygehuset OG at det er den samme medarbejder (visitator) der har ansvaret 

for borgerforløbet efterfølgende. Det betyder, at det altid er samme visitator der har ”tovet” i 
forhold til den enkelte borger. Borgeren skal opleve, at have kontakt med samme visitator 
hele tiden - det gælder både i forbindelse med med indlæggelse/udskrivelse, når borgeren er 

på midlertidigt ophold og når borgeren lever sit liv i egen bolig. 
 

For at borgeren kan føle tryghed og nærhed er det visitators ansvar, hele tiden at vurdere 
hvilke behov borgeren har og dermed hvilke faglige kompetencer/medarbejdere, der skal 

være med til at yde netop den hjælp borgeren har brug for samt sikre, at hjælpen justeres 
når behovet ændrer sig. Dette forudsætter et tæt tværfagligt samarbejde og relationel 

koordinering mellem visitator, pårørende, sygepleje, hjemmepleje, hjemmeterapeuter, 
træning, diætist, hjælpemidler m.fl. samt i nogle situationer medarbejderne i de midlertidige 
boliger. 

 
Alle forløb vurderes ud fra en konkret individuel vurdering - ingen situationer er ens og 

visitator tager altid udgangspunkt i den enkelte borgers sitation, livsforløb og dermed akutelle 
behov. I forbindelse med udskrivelser er det vigtigt, at visitator kender borgeren og modsat. 

Dette skaber tryghed og tillid. Det betyder samtidigt at borgerens livshistorie kan indgå i den 
faglige vurdering af borgerens behov for hjælp. Relationer imellem borger, pårørende og 
visitator kan underbygge forståelsen af borgers situation. Hvis der er tale om en borger som 

før indlæggelse ikke har modtaget hjælp, er der behov for hurtigt at skabe tryghed og tillid. 
Det betyder, at nogle gange giver mening, at visitator besøger borger på sygehuet, andre 

gange vil en telefonopringning være rigtig, eller et besøg når borger er kommet hjem. Besøget 
skal nogle gang være akut - andre gange kan det vente nogle dage. I nogle situationer er der 

behov for flere fagkompetencer/medarbejdere ved første møde med borger (på sygehuset 
eller hjemme) - det afhænger af borgerens situation. Nogle gange skal borgeren på 
midlertidigt ophold, også her følger samme visitator borgeren hele ve jen tilbage til egen bolig.  
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Den ovenfor beskrevne ”model for tryg og borgernær udskrivelse” blev godkendt i forbindelse 

med udmøntning af Værdighedsmidlerne for 2019.  
Erfaringerne fra 2019 og 2020 viser, at der er en oplevet effekt for både borgere og 

medarbejderne i visitationen ved at efterleve modellen ”samme visitator følger samme borger” 
fuldt ud. Visitatorerne har færre borgere og dermed opnår de et større kendskab til den 
enkelte borger. Når der er behov, har visitator oftere mulighed for at besøge borgeren, hvilket 

giver langt bedre relationer og dermed tryghed for borgeren.  
 

Det anbefales, at denne model gøres permanent.  
 

 
7) Ernæringsteam på plejecentrene (1,250 mio. kr.)    

På plejecentrene er spisesituationerne det naturlige sociale samlingspunkt og bidrager 
samtidig til den enkeltes livskvalitet. Maden tilpasses den enkelte beboers ønsker og behov. 

Der har de seneste år været øget fokus på at kvalitet og økologi. Medarbejderne på 
plejecentrene har, via Værdighedsmidler, været undervist i 2018.  

 
For at kvalificere samt udvikle fokus på mad og ernæring på plejecentrene yderligere, er der 
i 2019 ansat en diætist og en ergoterapeut. Diætisten er i 2019 finansieret via 

Værdighedsmidler og ergoterapeuten via opsparede midler fra 2018. Målet er, at sikre den 
gode ernæring og de gode måltider til borgerne på alle plejecentrene. Dette ernæringsteam 

ønskes videreført i 2020 og derefter. 
 

Ernæringsteamet er med til, at afdække specielle ernæringsbehov hos plejecenterbeboerne. 
Ernæringsteamet og undervisningen begynder at vise en effekt for beboerne, bl.a. ses en 
markant efterspørgsel på blød kost, gratin og lignende, da mange ældre har synkebesvær 

mm. Aktuelt producerer Køkkenet på Skovvang døgnkost til 300 plejecenterbeboere, heraf er 
85 speciel kost med gratin og/eller anden blød kost. For at køkkenet fortsat til efterleve den 

stigende efterspørgsel på speciel kost og samtidig produktudvikle, er der behov for at ansætte 
en ekstra køkkenassistent.  

 
Evaluering: 
Værdighedsmidlerne er anvendt til at øge fokus på mad, ernæring og ”Det gode måltid” på 

plejecentrene. I 2019 og 2020 er midlerne anvendt til at etablere et Ernæringsteam med en 
ergoterapeut og en diætist, med det formål at kvalificere og forsætte indsatsen på området, 

da mad og måltider har en stor betydning for helbred og livskvalitet hos de ældre. I 2020 blev 
der tilkoblet en ernæringsassistent, grundet meget øget tilkøb af dysfagi produkter. 

Ernæringsteamet arbejder ud fra Værdighedspolitikken for ældre i Slagelse Kommune, hvor 
borgernes selvbestemmelse og livskvalitet er i centrum.  

 
Underernæring og ernæringsrelaterede problematikker bør være i fokus på plejecentrene. 
Undersøgelser har vist, at 50-87 % af plejecenterbeboerne har tygge-/ synkeproblemer 

(dysfagi) og ca. 60 % er i risiko for at blive underernærede. Både dysfagi og underernæring 
kan have flere menneskelige og økonomiske konsekvenser bl.a. i form af hospitals-

indlæggelser, genindlæggelser, lange genoptræningsforløb, dårligere almentilstand og i 
værste fald død.  Et vægttab, uanset størrelse, nedsætter den ældres trivsel samt øger 

behovet for hjælp fra personalet til dagligdags færdigheder. Ifølge en dansk undersøgelse 
oplever 42 % af borgere i plejebolig et uplanlagt vægttab i løbet af en 6 måneders periode.  
Der er tidligere foretaget et tankeeksperiment i hospitalsregi, hvor der blev set på besparelser 

ift. ansættelse af personale med henblik på at sikre tilstrækkelig kostindtag og derigennem 
opnå reduktion i gennemsnitlig indlæggelsestid. Her blev det vurderet, at der stadig med den 

ekstra personaleudgift ville være en netto besparelse.  
 

At have et Ernæringsteamet på plejecentrene er en fordel ift. det vigtige arbejde der er med 
tidlig opsporing af utilsigtede vægttab og ernæringsrelaterede problemstillinger, både med 
hensyn til de menneskelige og økonomiske konsekvenser.  
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Plejepersonalet vil kontinuerligt have behov for støtte til at skabe refleksion, viden og 

forståelse af det ernæringsrelaterede arbejde, herunder utilsigtet vægttab, dysfagi, 
mundhygiejne, modificeret kost og eventuelle konsekvenser via sparring, vejledning og 

undervisning i det praksis. At kunne tilbyde dette, vil være medvirkende til, at skabe gode 
ernæringstilstande hos borgerne, som derved kan leve et aktivt og meningsfuldt liv med øget 
livskvalitet. 

  
Det gode sociale måltid og værtinderoller har behov for kontinuerlig opmærksomhed ude på 

plejecentrene, således at måltiderne bliver en særlig oplevelse for borgerne. Et 
opmærksomhedspunkt som Ernæringsteamet er sparringspartner til. 

 
Det anbefales, at Ernærings-teamet med en ergoterapeut, en diætist samt en ernærings-
assistent fortsætter i 2021 og fremover som et permanent tilbud, således at ældre på 

plejecentrene har de samme muligheder som de ældre borgere i eget hjem. 
 

 
8) Social- og Omsorgskoordinator med fokus på Parkinson (0,550 mio. kr.) 

Fra 2017 har der, via Værdighedsmidler som prøveordning, været ansat en ekstra Social- og 
Omsorgskoordinator med fokus på borgere med Parkinson samt eksempelvis atypisk 

parkinsonisme, sklerose og andre neurologiske sygdomme. Fælles for borgere med disse 
diagnoser er, at de har ekstra behov for koordination og hjælp.  
  
Målet er, at sikre et kvalificeret og sammenhængende forløb for den enkelte borger. Der vil 

typisk være behov for specifik vejledning, rådgivning og støtte hos målgruppens borgere samt 
deres pårørende. Herunder formidling og koordinering mellem de implicerede parter såvel 
internt i kommunen som eksternt i relation til sygehus, praktiserende læger m.fl.   

 
Evaluering: 

Social- og Omsorgskoordinatoren har pt. kontakt til 90 borgere i aldersgruppen 25-86 år, der 
modtager støtte og rådgivning. Henvisningerne modtages typisk fra Genoptræningscentret, 

Jobcenter eller Det rehabiliterende team. De fleste af målgruppen bor i egen bolig hjemme, 
mens enkelte bor på plejecentre. Social- og Omsorgskoordinatoren sikrer målgruppen, og 
deres pårørende, sammenhæng i sygdomsforløbet med kontinuerlig kontakt, som skaber tillid, 

tryghed, ro og overblik og livskvalitet i en svær tid med fremadskridende sygdom. Ofte er der 
brug for en ekstraordinær indsats til at navigere rundt i de mange tilbud i forskellige sektorer. 

Social- og Omsorgskoordinatorfunktionen understøtter, at de berørte borgerne kan leve et 
værdigt liv med størst mulig livskvalitet. Derudover er der etableret en pårørendegruppe i 

samarbejde med Parkinsonforeningen.  
 

Det anbefales, at denne funktion gøres permanent. 
 

 
9) Sikring af palliativ indsats i natten ved tilstedeværelse af sundhedsfaglige 

kompetencer (0,9 mio. kr.) 

Borgere der er terminale og har behov for palliativ indsats kan i varierende grad have behov 
for flere besøg om natten. Besøgene kræver tid og nærvær, hvilket kan være udfordret, når 
der er en sygeplejerske, der dækker alle Sundhedslovsopgaver i hele kommunen om natten. 

Derfor foreslås det at der anvendes værdighedsmidler til at dække palliative borgeres behov 
i nattetimerne. Indsatsen udmøntes ved at sikre en yderligere sygeplejerske/SSA i vagt i 

nattetimerne – derved opnås bedre mulighed for, at nå alle borgeres behov og give en værdig 
indsats til døende i eget hjem. 

 
Midlerne er givet, så vi kan sikre to personer i vagt med autorisation inden for Sundheds-
loven. Dette for at sikre muligheden for især de palliative opgaver kan varetages bedst muligt 

i en geografisk stor kommune.  
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Der har siden beslutningen blev taget været planlagt med en sygeplejerske og en SSA i vagt 

hver nat. I nattimerne er det særligt palliative, terminale og akut opstået situationer, hvor 
der er behov for sygepleje. 

 
Midlerne ønskes forsat afsat i 2021 og frem, da der ellers jævnlig vil være situationer, hvor 
borgere med nævnte udfordringer ikke kan få den tilbydes den nødvendige sygepleje i 

tilstrækkelig grad.  
 

Erfaringen viser, at vi hen over de sidste år varetager flere palliative opgaver kommunalt og 
flere borgere har deres terminale forløb i eget hjem. Midlerne er med til at sikre, at vi kan 

levere ydelser til disse borgere døgnet rundt.  
 
Det anbefales, at denne indsats gøres permanent. 

 
 

 
10) Ekstra bemanding på Plejecentre om natten med henblik på ledsagelse (0,9 

mio. kr.) 
Målet er, at give de borgere på plejecentrene – som ikke har pårørende der kan hjælpe - 

mulighed for at få ledsagelse af fast personale i forbindelse med hospitalsindlæggelser, 
lægebesøg mm. i aften- og nattetimerne.  
 

Der har de seneste år været etableret ”ledsageordning” for både beboere på plejecentrene og 
beboerne i egen bolig hjemme. Den midlertidigt etablerede ledsageordning er finansieret af 

værdighedsmidler og forankret i sygeplejen. Det er imidlertid den generelle oplevelse, at 
denne ordning aldrig har fungeret efter hensigten – medarbejderne har i stedet udført opgaver 

som en integreret del af sygeplejen og dermed ikke været til rådighed i de akutte situationer, 
som var hensigten. 
 

Behovet for ledsagelse af plejecenterbeboerne er imidlertid fortsat tilstede. Ønsket er, at  
Plejecentrene via ekstra bemanding i sene aftentimer og nat gives reel mulighed for, at 

efterleve dette behov.  
 

Evaluering: 

 Klynge Smedegade, Kirke Stillinge og Bjergbyparken har i det omfang Covid-19 har tilladt 
det, ledsaget borgere til sygehus, lægebesøg og andre ture ud af huset, bl.a. optiker og 

fødselsdage og andre familiebesøg. 
 Blomstergården har i det omfang Covid-19 har tilladt det, ledsaget borgere til sygehus, 

lægebesøg og andre ture ud af huset, bl.a. optiker og fødselsdage. 
 Klyngen Skovvang, Møllebakken og Hjemmet ved Noret har, i det omfang Covid-19 har 

tilladt det, ledsaget borgere til sygehus, lægebesøg og andre ture ud af huset, bl.a. 

hørecenter, optiker, fødselsdage og andre familiebesøg. 
 Klyngen Lützensvej, Quistgården og Solbakken har primært brugt værdighedsmidlerne til 

aktivitetsmedarbejdere. Disse medarbejdere har blandt andet været brugt til at assistere 
omkring at følge borgere til læge, sygehuset og andre undersøgelser. 

 
Det anbefales, at Værdighedsmidler til dette formål gøres permanent fra 2021 og frem, så der 

kan skabes stabilitet i indsatsen via fastansættelser.  
 
 

11) Ekstra demenskonsulent (0,55 mio. kr.) 

Demenskonsulenten er et tilbud til borgere med demens. Demenskonsulenternes 

kerneopgave er at medvirke ved opsporing, udredning, opfølgning og etablering af 
kommunens tilbud til mennesker med demens og deres pårørende gennem hele den dementes 

sygdomsforløb. 
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Antallet af borgere med demens er steget væsentligt de seneste år, samtidig med at 

borgerforløbene er blevet mere komplekse. Udviklingen peger i retning af, at antallet af 
demente vil stige væsentligt de kommende år.  

 
Der har siden 2007 været ansat 4 demenskonsulenter i Slagelse Kommune. Det er ønsket, at 
kunne ansætte en ekstra demenskonsulent.  

 
Målet er, at sikre et fortsat kvalificeret og sammenhængende borgerforløb for den enkelte 

borger med en demenssygdom. Der vil typisk være behov for specifik vejledning, rådgivning 
og støtte for den demente og dennes pårørende, formidling og koordinering mellem de 

implicerede parter både internt i kommunen til plejehjem og hjemmepleje, såvel som de 
eksterne parter på sygehus, praktiserende læger og Familieretshuset. 
 

Da én af demenskonsulenterne ophørte primo 2020, blev der ansat 2 nye demenskonsulenter 
i funktionen. Den ene finansieret af Værdighedsmidler. De 2 nye demenskonsulenter tiltrådte 

henholdsvis pr. 1. april og pr. 1. maj 2020, hvor opnormeringen til 5 demenskonsulenter 
derved blev effektueret. Efter en indkøringsperiode af de nye demenskonsulenter, er 

funktionen nu veletableret med 5 demenskonsulenter, der arbejder med deres kerneopgave; 
at støtte, rådgive og vejlede borgere med demens og deres pårørende.     

 
Det anbefales, at Værdighedsmidler til en ekstra demenskonsulent gøres permanent fra 2021, 
sådan at fastansættelse kan finde sted. 

 
 

12) Fasttilknyttede læger på plejecentre (0,312 mio. kr.) 

Formålet er, at indgå aftale med de privat praktiserende læger om fast tilknytning af læge til 

beboerne på det enkelte plejecenter. Der vil herigennem vil der kunne skabes yderligere 
kvalificering af samarbejdet mellem læge og plejepersonalet og derved kunne bidrage til, at 

forebygge indlæggelser og genindlæggelser af beboerne. Der vil kunne opbygges tættere 
relationer mellem lægen og den enkelte beboer – samt til plejepersonalet og de pårørende.  
 

Evaluering: 
Det har ikke været muligt, at indgå aftale med privat praktiserende læger om fast tilknytning 

af læge til beboerne på plejecentrene. Lægerne ønsker pt. ikke, at indgå en sådan aftale, da 
der ikke er tale om en permanent ordning, da budget kun er afsat for 2020. Budget på 312.000 

kr. er derfor ikke anvendt.  
 

Det anbefales, at der fra 2021 og frem afsættes permanente midler til denne ordning, såfremt 
denne indsats ønskes etableret. Hvis ikke dette ønskes, kan de 312.000 kr. anvendes til andet 
formål.  

 


